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國立陽明交通大學學生逕修讀博士學位獎學金作業要點 

National Yang Ming Chiao Tung University Regulations for  

Students in Direct Pursuit of a PhD Degree Scholarship 

 
112 年 9 月 13 日本校 112 學年度第 1 次行政會議通過 

Adopted at the 1st Administrative Affairs Meeting for Academic Year 2023 on September 13, 2023 

113 年 5 月 8 日本校 112 學年度第 6 次行政會議修正通過第 2、3、6-12 條 

Articles 2, 3, 6-12 amended at the 6th Administrative Affairs Meeting for Academic Year 2023 on May 8, 2024 

 

一、 為鼓勵本校成績優異且具研究潛力之優秀學生逕修讀本校博士班，以積極培育國家社會

所需高級研究人才，特訂定本要點。 

These Directions are set forth in order to encourage current excellent students with research 

potential to apply for direct entry to NYCU’s PhD program, so as to proactively cultivate 

advanced research talents for our country and society. 

二、 獎學金金額：每名獎學金每月二萬元為上限，計給獎一年。當學年度獎學金金額由甄選

小組決定並陳請校長核定。 

Amount of the scholarship: Up to NT$20,000 per month, and 12 months. The scholarship 

amount for the current academic year is determined by the Selection Committee and submitted 

to the President for approval. 

三、 申請資格條件(前三項條件均須符合)： 

(一) 經本校各博士班審核通過逕修讀博士學位，並由指導教授及系所主管推薦之本地生、

僑生及外籍生 (不含經香港、澳門及大陸地區招生管道入學者)，惟產學創新研究

學院逕博生請依產學創新研究學院獎學金施行辦法辦理。 

(二) 逕修讀博士班之第一學年，且為全時進修(非在職)者。 

(三) 學逕博學生之學士班畢業成績排名在該班學生前百分之二十以內;碩逕博學生

之碩士班學業成績總平均達 GPA3.38 以上。 

(四) 通過 CEFR 語言能力參考指標 B2 等級者尤佳。 

Eligibility for application: (applicants should be eligible for the first three at the same time) 

I. Local students, overseas Chinese students, and international students (excluding those 

admitted through the admission channels from Hong Kong, Macau, and Mainland China), 

who pass the review process of each PhD program and are recommended by their 

advisors and department chair. Applicants for Industry Academia Innovation School 

(IAIS) PhD programs should follow the scholarship implementation regulations of the 

IAIS. 

II. Full-time PhD students without working any paid jobs in their first academic year (part-

time PhD students are not eligible). 

III. Undergraduate students applying for direct entry to PhD programs must have graduated 

from their bachelor’s program with a ranking within the top 20% of their class. Master’s 

students applying for direct entry to PhD programs should have an average GPA of at 

least 3.38. 
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IV. Applicants with English Proficiency Certificate at CEFR Level B2 (or higher) will be 

given favorable consideration. 

四、 申請期限和程序： 

(一) 每學年受理申請一次，每年 9 月份上課開始日起至 9 月底最後一個上班日受理申請，

逾期不予受理。 

(二) 應檢附申請書及相關文件向教務處註冊組提出申請。 

Application period and procedures: 

I. The application is open once every academic year, from the first school day to the last 

working day in September. Late applications will not be processed. 

II. Application form and required documents should be submitted to the Division of Registrar 

under the Office of Academic Affairs Office for application and review. 

 

五、 本獎學金申請案由本校學生逕修讀博士學位獎學金甄選小組進行甄審。甄選小組由教務

長、學務長、研發長、副教務長一名及設有博士班之學院院長組成，並由教務長擔任召

集人。 

The applications of the Scholarship will be reviewed and selected by the Selection Committee. 

The Selection Committee is composed of Dean of the Academic Affairs, Dean of the Student 

Affairs, Dean of the Research & Development, one of the Deputy Deans of the Academic 

Affairs and Deans from Colleges with PhD programs, with Dean of the Academic Affairs as 

the convener. 

六、 甄選程序： 

(一) 初審：由教務長圈選初審委員，初審委員進行書面審查，項目包含學業成績、研究

成果、博士班研修計畫、師長推薦程度、英文能力檢定成績等。初審通過者，始可參

加複審。 

(二) 複審：甄選小組得邀請通過初審者於複審會議上進行口頭報告。 

(三) 每學年獲獎人數由甄選小組決定，並依複審序位成績擇優通過。甄審通過之各申請案

經陳請校長核定後頒發。 

Review procedure: 

I. First round review: the Dean of Academic Affairs will select the first round reviewers to 

conduct a review on written materials, including GPA, research achievements, PhD 

research proposal, recommendation letters, and English proficiency certificates. Eligible 

applicants will enter the second round review. 

II. Second round review: the Selection Committee may invite finalists to perform oral 

presentations in the review meeting. 

III. The number of recipients for each academic year will be decided by the Selection 

Committee. The Scholarship will be awarded in the order of the applicants’ performance 

in the second round review. The Scholarships will be awared after the President’s approval. 

七、 本獎學金經甄審通過後，分上下學期二次發放，每次發放六個月獎學金金額。    

After the scholarship is approved through the selection process, it will be disbursed twice, once 
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per semester, with each disbursement covering six months’ worth of the scholarship amount. 

八、 有下列情形之一者，不得申請本獎學金，已獲獎者取消受獎資格，並於事實發生之次月

起終止獎學金發放： 

(一) 於公私立機構從事專兼職工作或以在職生身分報考，但在校內擔任協助教學或研究

工作者不在此限。 

(二) 逕修讀博士班第一學年辦理休、退學、保留入學資格。 

(三) 轉回碩士班就讀。 

(四) 參與本校與中央研究院合作辦理國際研究生學程(TIGP)入學者。 

前項第三款轉回碩士班就讀者，應繳回已領獎學金全額。 

Suspension and cancellation: if the applicants have one or more of the following conditions, 

they are not eligible for application. If the Scholarship has been awarded, the Scholarship will 

be suspended from the next month of the occurrence of the conditions. 

I. Part-time students or on-job graduate students, with full-time or part-time jobs in public 

and private organizations, applying for admission to PhD programs. This does not apply to 

those who are assisting with teaching or research work within the NYCU. 

II. Applicants admitted to PhD programs applying for temporary suspension, discontinuance, 

or deferred admission in their first academic year. 

III. Students resuming their study in the Master’s program. 

IV. Students participating in the TIGP program (in cooperation with Academia Sinica). 

For PhD students resuming their study in the Master’s program, as Paragraph 3, Article 7, the 

awarded Scholarship payment shall be returned. 

 

九、 受獎勵學生經查資料有偽造或不實情事者，撤銷其獎勵資格，已領取之獎學金應予繳回，

並依情節追究相關責任。 

If forgery and untrue statements are spotted in the application after the Scholarship is awarded, 

the Scholarship will be revoked and canceled. The awarded Scholarship payment should be 

returned. Sanctions will be imposed and relevant liabilities will be pursued in accordance with 

applicable laws depending on the situation. 

十、 本要點獎學金所需經費由本校相關經費支應，並得視本校經費編列及籌措情況調整獲

獎名額及獎勵額度或停止實施。 

The Scholarship will be financed by relevant funds of NYCU. The number of awardees, the 

amount and the termination of the Scholarship, is subject to change in accordance with the 

budget allocated and the funds raised. 

十一、 本要點未盡事宜悉依相關法規辦理。 

Matters not covered herein shall be subject to other applicable regulations. 

十二、 本作業要點經行政會議通過後實施，修正時亦同。 

This Regulations shall be implemented after approved by the Administrative Affairs Meeting 
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before implementation. The same shall apply where the Regulations are amended. 
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CEFR 語言能力參考指標 B2 等級與各項英語測驗對照表 

English Proficiency Test Comparison Chart (at CEFR Level B2) 

 
檢定考試

名稱 

Language 

Tests 

劍橋大學

英語能力

認證分級

測驗 

(Cambridge 

Main Suite) 

劍橋大學

國際商務

英語能力

測驗 

(BULATS) 

外語能力測

驗 

(FLPT) 

全民 

英檢 

(GEPT) 

托福(TOEFL) 多益測驗(TOEIC) 大學校院

英語能力

測驗 

(CSEPT) 

IELTS 

三項

筆試

總分 

Paper-

based 

test 

口試 

Oral 

test 

紙筆測驗 

TOEFL-ITP 

電腦測

驗 

TOEFL-

CBT 

網路測

驗 

TOEFL-

IBT 

舊制

多益 

TOEIC 

新制 

多益 

(97 年 3

月以後) 

New 

TOEIC 

(after 

March 

2008) 

新制 

多益 

(100 年 1 

月以後) 

New 

TOEIC 

(after 

January 

2011) 

第二級 

Level 2 

CEFR 語

言能力參

考指標 

B2 等級 

CEFR 

(B2) 

First 

Certificate 

in English 

(FCE) 

ALTE 

Level 3 

240 S-2+ 中高級 

High-

intermediate 

Level 

527 

以上 

527+ 

197 

以上 

197+ 

72 

以上 

72+ 

750 以

上 

750+ 

B2 

(高階

級) 

B2 

listen 

400 

read 385 

330 5.5 

以上 

speak 

160 

write 

150 

附註： 

1. 本對照表係參採 CEFR、國內大專校院及相關語言檢定對照表 CEFR B2 基準彙整而成。 

2. 申請本校逕修讀博士學位獎學金者，若其英語能力符合本表 CEFR 語言能力參考指標 B2 等級，則具有優先條件。 

Notes: 

1. This chart is compiled according to the description of CEFR (Level B2) and the comparison charts made by Taiwan’s universities and colleges.   

2. Applicants with language proficiency certificate at CEFR Level B2 (or higher) will have the priority to receive the Scholarship.
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國立陽明交通大學    學年度  

N a t i o n a l  Ya n g  M i n g  C h i a o  Tu n g  U n i v e r s i t y  

      A c a d e m i c  Ye a r   

學生逕修讀博士學位獎助學金申請書  

A p p l i c a t i o n  F o r m  f o r  Students in Direct Pursuit of a PhD Degree Scholarship 

 

研究題目 ( R e s e a r c h  To p i c ) :   

      中文 ( C h i n e s e ) :   

      英文 ( E n g l i s h ) :  

 

 

 

 

 

申請人 ( Ap p l i c a n t  N a me ) :  

學號 ( S tu d en t  N u mb e r ) :  

原就讀系所名稱 ( O r i g i n a l  D e p a r t m e n t  a n d  P r o g r a m ) :  

逕修讀系所名稱 ( In t end e d  Ph D  P rog ra m) :  

 

日期 ( D a t e ) :    
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一、 個人基本資料 Personal Information 

姓 名 

Name 

 

 

 

學 號 

Student 

Number 

 

聯絡電話 

Phone Number 
 E-Mail 

 

 

 

逕博類別 

Direct Entry Type 

 

□學士班逕升博班 Undergraduate to PhD program    

□碩士班逕升博班 MA student to PhD program 

 

學業成績總平均 

GPA 

 

 

 

英語能力檢定 

(無則免填) 

English 

Proficiency 

Certificate 

(Optional) 

 

名稱:                            成績: 

Test:                             Grades: 

歷年研究成果 

Research 

Achievements 

題目: 

Topic: 

 

 

 

簡述: 

Brief Description: 

 

 

 

 

 

二、 應檢附資料(請申請人勾選確認) Check List (for Applicant Use) 
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□ 1.個人基本資料 (Personal Information)  

□ 2.博士班研修計畫書 (格式如附件一 ) (Research Proposal for PhD Program, 

Appendix 1) 

□ 3.推薦信 2 封(格式如附件二) (Two Recommendation Letters, Appendix 2) 

□ 4.歷年成績單乙份 (Transcript, 1 copy) 

歷年成績單乙份(含大學部歷年成績單) (Transcripts from all graduate and  

undergraduate programs which you have attended, 1 copy) 

□ 5.英文能力檢定成績單(無則免附)乙份 (English Proficiency Certificates, optional, 1 copy) 

□ 6.其他相關文件 (Other supplementary documents) 

※ 檢送註冊組時，以上資料請繳交電子檔(推薦信除外)，以利各評委們同

時審閱(For the purpose of sync review among committee members, all 

documents should be prepared as a soft copy (digital version), not applicable 

to recommendation letters.)  
 

六、 

(逕修讀博士班)系所主管簽章：                           

Direct Entry PhD Program Chair, signature: 

    (逕修讀博士班)指導教授簽章：                           

Direct Entry PhD Program Advisor, signature: 

申請人簽名(Applicant, signature)：                           

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

※系所主管簽章 (Department Chair, signature): 
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附件一  

Appendix 1  

博士班研修計畫書  

PhD Research Proposal  

※撰寫規則(Guidelines): 

撰寫內容以 10 頁(不含参考文獻)為限，原則上以英文方式書寫。 

The proposal should be no more than 10 pages (not including reference) and 

written in English unless otherwise approved.  

※研究內容請包含下列項目(Contents)： 

➢ 摘要(Abstract)。 

➢ 研究問題與目標 (Research Questions and Objectives)。 

➢ 文獻回顧與探討 (Literature Review)。 

➢ 研究方法與步驟 (Research Methods and Steps)。 

➢ 預期結果 (Expected Results)。 

➢ 可能的困難與應對措施 (Difficulties and Solutions)。 

➢ 參考文獻(References)。 
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附件二 

Appendix 2 

國立陽明交通大學學生逕修讀博士學位獎學金推薦信 
National Yang Ming Chiao Tung University Letter of Recommendation 

Students in Direct Pursuit of a PhD Degree Scholarship 

 

推薦信提供注意事項(Important reminders)： 

 

※推薦書請附 2 份 (Please submit 2 letters of recommendation)。 

※推薦者請親自撰寫推薦信，並彌封後直接送交本校註冊組。

Recommenders should write the letter in person and seal and sign on the envelop 

before sending it to the Division of Registrar, NYCU. 

 

※推薦人須對被推薦者具有相當程度之瞭解熟悉。 

The recommender must know the recommended students well enough to accurately 

describe their abilities. 

 

※推薦人對被推薦者之各項能力評量(如獨立研究能力、原創能力、 

  發展潛力、語言能力、人際關係等)應以具體事實為依據來描述。 

The recommender should provide concrete details to describe the recommended 

person’s abilities (including their independent research ability, originality, potential, 

language proficiency, and interpersonal skills) 

※推薦人請提供服務單位、聯絡電話及 E-mail 等訊息以供聯絡。 

Please provide contact information of the recommender, such as affiliation, telephone 

number, and email for further inquiry. 

 

 

 

 



11 

附件三 

Appendix 3 

國立陽明交通大學逕修讀博士學位獎學金 

全時修讀切結書  

Letter of Undertaking 
Students in Direct Pursuit of a PhD Degree Scholarship 

National Yang Ming Chiao Tung University  

 

本人                 以一般考生身份報考並錄取貴校 113 學年度

博士班，為申請逕修讀博士學位獎學金，本人確定在逕修讀博士班之

第一學年，為全時修讀，無從事有酬勞之專兼職工作。如有不實，本

人自動放棄獎學金領取資格，並退還獎學金，不得異議。  

I,_____________________( full name)__, hereby declare that I submit the 

application for PhD program as a regular student and is offered admission  

to your PhD program for the 2024 Academic Year. In order to apply for the 

Students in Direct Pursuit of a PhD Degree Scholarship, I hereby declare 

that I will study full-time in my first Academic Year, without working any 

part-time or full-time paid jobs. If the afro declaration is found untrue, the 

Scholarship shall be cancelled forthwith and the Scholarship payment I 

have received shall be returned without any dissent.   

      

此致 國立陽明交通大學 

To NYCU 

立書人簽章(Student Name, signature)：  

身份證號碼 (ID number)：  

地址 (Address)：  

電話 (Telephone number)：  

中華民國      年      月      日 

Date: 


